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„A városvezetés támogatásával a 
szakmai ságot előtérben tartó tevé-
kenységet szeretnénk végezni a DC 
Dunakom Zrt.-nél.” 
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„Mivel alapvetően hasznos és jól 
működő helyi közösségi közlekedés-
ről van szó, az a PK K� . célja, hogy 
megőrizze a jelenlegi színvonalat.”
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Paksi Hírnök

„Igaz, hogy működését viták és elismerések kí-
sérték, de Palágyi olyan elméleti tudós volt, aki-
nek gondolatai nem hagyták közömbösen kor-
társait és az utókort” 

Serdült Benke Éva: A meg sem ismert Palágyi
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Fotó: Babai István

– Hatalmas megtiszteltetés, hogy Paks 
város jegyzője lehetek. Örömmel tekin-
tek az elkövetkezendő időszak elé, és so-
káig kívánom a várost szolgálni – mond-
ta hivatalba lépésekor dr. Sátor Vera, aki 
október 15-től tölti be ezt a státuszt. 
Az újonnan kinevezett hivatalvezetőt a 
munkájáról, a jelen és a jövő feladatai-
ról kérdeztük.

– 2021. április 1-jétől dolgozott aljegy-
zőként, főként közigazgatási feladatai 
voltak, többek között jogszabálykuta-
tás, hatósági tevékenység, jegyzői tit-
kársági tevékenység szakmai irányítá-
sa, testületi ülés anyagainak előkészí-
tése, szervezeti és működési kérdések, 
szerződések jogi ellenjegyzése, és a vá-
lasztási iroda vezetőhelyettese. Ez a fel-
adatkör bővült most? 
– Nem a korábbi feladatköröm bővült, 
hanem nagyobb léptékű a feladat. Egy tel-
jes hivatali apparátus vezetése, szakmai 
hátterének biztosítása, emellett a pol-
gármester és a képviselő-testület számá-
ra szakmai háttérbázis nyújtása, és nem 
utolsósorban a jegyzői hatósági jogkö-
rök gyakorlása, természetesen mindez a 
munkatársak segítségével.

– Magasabb beosztás, nagyobb léptékű 
feladat. Nagyobb felelősség is?
– Sokszorosan nagyobb felelősség. A köz-
igazgatás sajátossága az egyszemélyi fele-
lős vezetés. Végső soron a polgármesteri 
hivatal munkatársainak minden szakmai 
lépéséért a jegyző felelős.

– Ön hogyan kíván jegyzőként dolgoz-
ni, milyen elvek mentén, mit kiemelten 
szem előtt tartani?
– Az én vezérelveim a törvényesség, az 
objektivitás, a pártatlanság. Egy jegy-
ző számára bármilyen ügyről is van szó, 
nem lehet más út, esetleg könnyebb út, 
csak az egyenes.

– Várható-e valamilyen nagy kihívás? 
Például említette már a kinevezésekor a 
hivatali struktúra átalakítását.

– A hivatali struktúra átalakítása már a 
mindennapjaim része. Egy ekkora szerve-
zet esetében ez is csapatmunka kell, hogy 
legyen. A városvezetőkkel, a képviselő-tes-
tülettel, a hivatali vezetőtársakkal közö-
sen végrehajtandó feladat, de úgy, hogy az 
ügyfelek kiszolgálása folyamatos legyen, 
és mindemellett a lehető legembersége-
sebben, mégis a leghatékonyabban történ-
jen az átalakítás. Ez most a legnagyobb ki-
hívás. De nemcsak a hivatal tekintetében 
történnek jelentős döntések mostanában a 
képviselő-testületi üléseken, hanem az ön-
kormányzat intézményei, gazdasági társa-
ságai és költségvetési szervei kapcsán is. 
Ezekhez pedig elengedhetetlen a szaksze-
rű törvényességi háttér biztosítása.

– A hivatali átszervezést illetően mi a cél, 
hol tart ez a munka, ez a folyamat?
– A cél a hatékony és gazdaságos működés 
a szakmai színvonal megőrzése, sőt növe-
lése mellett. A folyamat két héttel ezelőtt 
kezdődött és még ebben az évben befeje-
ződik.

– Nincs egyedül a mindennapi hivata-
li ügyek intézésében, november 1-től Lo-
soncziné dr. Baranyai Eszter személyé-
ben aljegyző is dolgozik a hivatalban. 
Milyen közös munkára készülnek?

– Eszter nagy segítség nekem. Mind szak-
mailag, mind emberileg mellettem áll és 
támogat a munkámban. Ha nem is ilyen 
szoros szakmai kapcsolatban, de pálya-
futásunk során folyamatosan segítet-
tük egymás munkáját. Hasonló a szak-
mai hitvallásunk, és mindketten ízig-vé-
rig köztisztviselők vagyunk, alapvetően 
közjogi érdeklődéssel, „közigazgatási vé-
nával”. A kettőnk közötti pontos feladat-
megosztást a hivatali átszervezéshez kap-
csolódóan fogjuk véglegesíteni.

– Kell-e, van-e, lesz-e más szakember? 
Ha igen, miért?
– Eszterrel mindketten közigazgatá-
si szakemberek vagyunk – bár jogi vég-
zettséggel –, a szakmai múltunk és a je-
lenlegi feladataink is egyértelműen köz-
igazgatási jellegűek. A klasszikus jogászi 
feladatokban számítunk munkatársa-
ink segítségére. Egyetlen vezető sem ve-
zető a csapata, a szakmai hátországa nél-
kül, ezért, bár hatáskörgyakorlóként a 
jogszabályokban a jegyző van nevesítve, 
a hivatal különböző szakterületeken jár-
tas köztisztviselőire is kell támaszkod-
nia. Természetesen vannak olyan speciá-
lis szaktudást igénylő jogi ügyek, ahol az 
önkormányzatnak külső szakember be-
vonására van szüksége.

– Hogyan éli meg szakemberként, em-
berként ezeket a kihívásokat, feladato-
kat?
– Száznyolcvan fokos fordulatot vett az 
életem, bár látszólag csak annyi történt, 
hogy eggyel feljebb léptem a ranglétrán, 
és átköltöztem ugyanazon a folyosón egy 
másik irodába. Egyelőre még a feldol-
gozási fázisban vagyok, hiszen a pozitív 
stressz is stressz. Ez most egy hullámva-
sút: boldog vagyok és motivált, de egyút-
tal meg is vagyok illetődve a feladat nagy-
ságától és komolyságától. Várom, hogy az 
új szervezeti struktúra kialakítását köve-
tően kialakuljon egy napi rutin, ami ki-
számíthatóbbá teszi a hivatal és benne a 
munkatársak mindennapjait is.

Kohl Gyöngyi

Dr. Sátor Vera: Jegyzőként a vezérelveim a törvé-
nyesség, az objektivitás, a pártatlanság
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Ezeket a döntéseket hozta a képviselő-testület

Mintegy tíz témát tárgyalt a képviselő-testü-
let október 30-án. A napirend elfogadása előtt 
letette a képviselői esküt Hahn Krisztina, aki 
a Fidesz–KDNP listájáról jutott mandátum-
hoz, miután Szabó Péter lemondott arról. 
Hernádi Norbert, a gazdasági, vagyongaz-
dálkodási és városépítő bizottság külső tagja 
szintén esküt tett Heringes Anita polgármes-
ter előtt.
A testület napirendre vette a Paksi Közleke-
dési K�. (PK K�.) vezető tisztségviselőjének 
visszahívásáról és munkaviszonyának azon-
nali megszüntetéséről szóló javaslatot. Herin-
ges Anita elmondta, hogy egy 2023. júliusi és 
egy 2024. áprilisi dokumentumot helyeztek 
el a polgármesteri hivatal portáján nem neki 
címezve, melyekben Tavi Tamás, a PK K�. 
ügyvezetője bejelentette, hogy más munká-
ra irányuló jogviszonyt létesít, a dokumen-
tumokat azonban csak ő írta alá, Szabó Pé-
ter korábbi polgármester nem. Az ügyvezető 
új munkaviszonyt nem létesíthet, kivéve, ha a 
polgármester ez alól a szabály alól felmentést 
ad. Erről azonban hitelt érdemlő bizonyíték-
nak kellene rendelkezésre állnia, de Herin-
ges Anita tudomása szerint a hivatalban ilyen 
nincs, illetve ha lenne, akkor a vezető mun-
kaszerződését is módosítani kellett volna, de 

ez sem történt meg. A polgármester elmon-
dása szerint többször hiába kérték Tavi Ta-
mást annak bizonyítására, hogy engedélyez-
ték számára az új munkaviszonyok létesítését. 
Így a 15 nap jogvesztő határidő életbe lépése 
miatt nincs más lehetőség, mint az ügyve-
zető munkaviszonyának azonnali megszün-
tetése. Leber Ferenc és Benke Gábor képvi-
selők szorgalmazták, hogy hagyjanak még 
időt a döntésre, vizsgálja ad hoc bizottság az 
ügyet, hiszen ha munkaügyi bíróság elé ke-
rül az eset, és nem a képviselő-testületnek ad-
nak igazat, akkor az önkormányzatnak �ze-
tési kötelezettsége lesz. Heringes Anita azon-
ban aláhúzta: ha túllépik a 15 nap határidőt 
– amely az ülés napján járt le –, akkor bizto-
san megbüntetik az önkormányzatot. A tes-
tület 8 igen és 4 tartózkodás mellett döntött 
Tavi Tamás munkaviszonyának azonnali ha-
tályú megszüntetéséről.
A döntés nyomán tárgyalták új ügyvezető ki-
nevezését, amire azonnal szükség volt, mert a 
cég egy napig sem maradhat vezető nélkül. A 
testület minősített többséggel döntött Csapó 
Sándor azonnali hatályú, határozatlan idejű 
kinevezéséről. 
A Paksi Közlekedési K�. felügyelőbizottsá-
gában is változások történtek. A céget teljes 

körű átvizsgálás alá kell vonni – hangzott el 
az ülésen. A k�. az Integrált Közlekedésfej-
lesztési Operatív Program (IKOP) 4,3 milli-
árd forint értékű pályázatán indult volna, de 
az új önkormányzat döntése értelmében el-
álltak ettől. Azonban volt egy előkészítő pá-
lyázat, amelynek bruttó 638 millió forint elő-
készítési költségét vissza kell �zetni az IKOP 
pályázattól való elállás esetén. Heringes Ani-
ta elmondta: nem tudja a város azokat az in-
dikátorokat teljesíteni, amelyek a 4,3 milli-
árd felhasználásának alapfeltételei. Úgy vél-
te, nem szerencsés lehívni a pályázati ösz-
szeget, mert ha nem sikerül elkölteni, akkor 
abban az esetben is százszázalékos a vissza�-
zetési kötelezettség, és nem a cég, hanem Paks 
kerül kellemetlen helyzetbe. Hozzátette: a k�. 
teljes körű átvilágítására azért van szükség, 
hogy kiderüljön, meg tudják-e védeni a pá-
lyázat minden pontját, és ennek függvényé-
ben lehetséges-e a kormányzattal tárgyalni 
azzal kapcsolatban, hogy a 638 millió forint 
vissza�zetésében a magyar állam álljon helyt 
Paks helyett.
Döntöttek arról, hogy az alacsony jövedelmű 
nyugdíjasok karácsonyi ajándékcsomagjának 
értékét tízezer forintra emelik, és utalvány 
formában kapják majd meg az érintettek.
A német és a roma nemzetiségi önkormány-
zat esetében felülvizsgálta, az ukrán nemze-
tiségi önkormányzattal megkötötte a képvi-
selő-testület az együttműködési megállapo-
dásokat.
Megválasztották a végelszámolás alatt álló 
Protheus Holding Zrt. felügyelőbizottságá-
nak tagjait Horváth Zoltán, Spiegel György 
és dr. Eigemann-Műhelyi János személyében. 
Borbás László, a Paks Kistérségi Szociális 
Központ vezetője kért szót. Elmondta, hogy 
lakossági igényfelmérést szeretne indítani 
tanyagondnoki szolgálat létrehozásáról, ami 
Gyapát, Cseresznyést és Csámpát érinthetné 
és a lakók mobilitását segítené. 
A képviselő-testületi ülés visszanézhető a 
telepaks.net oldalon és a TelePaks YouTube-
csatornán.                                                     

Sólya E.

Fotó: Babai István
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Csapó Sándor: A cél észszerű költségek mellett meg-
őrizni a közösségi közlekedés jelenlegi színvonalát

A Paksi Közlekedési K�. élére napokban 
történt kinevezése apropójából beszél-
gettünk Csapó Sándor ügyvezető igazga-
tóval a múltról és a jövőről.

– Emlékszem, éppen tíz éve kezd-
te megszervezni, készítette el Paks 
elektromobilitási tervét, és ehhez egy 
EU-s pályázatban is dolgozott.
– Igen, akkor neveztük el a projektet 
Protheusnak. 2014-ben az akkori polgár-
mester, Hajdú János megbízásából dolgoz-
tunk (egy brüsszeli szakértővel és egy bu-
dapesti irányítástechnikai céggel) ezen a 
feladaton, valamint egy EU-s pályázaton. 
A koncepció lényege az volt, hogy három 
pillérre építve lehetne a közösségi közle-
kedést korszerűsíteni. Az egyik lába volt 
a zöld villamosenergia-termelés (pl. nap-
energia), a másik lába a tárolási infrastruk-
túra kialakítása (pl. akkumulátortelep) és 
a harmadik elem a fogyasztás, vagyis az 
elektromos buszok forgalomba állítása. 
Ezt a három alrendszert szerveztük vol-
na egy okoshálózatba, amely így egy fenn-
tartható rendszerben képes alternatívát 
nyújtani a hagyományos dízelbuszos helyi 
járatok kiváltására. De a koncepció része 
volt még a mérethatékonyság érdekében a 
területi kiterjesztés, az erőműves dolgozók 
szállítása Dunaföldvártól Bonyhádig. Ez 
pont nagyrészt a Mezőföldvíz K�. (amely-
nek ügyvezetője voltam) ellátási területét 
fedte le, ezért volt könnyű az egyeztetés a 
helyi polgármesterekkel a közösségi köz-
lekedések lehetséges csatolásáról. A rend-
szer része, hogy a vízműves szervizautók 
és a hulladékszállítási cégek gyűjtőjármű-
vei is elektromosak lehettek volna.

– Erre pályázott a Protheus az EU ELE-
NA1 projektjében?
– Igen, nyert is a város kétmillió eurót a 
tervezésre és a koncepció előkészítésére, 
de a 2017-ben megújult városvezetés ezt a 
koncepciót elvetette, a pályázat megvaló-
sításától visszalépett. Mi, a pályázat készí-

tésében dolgozók ebben a döntésben már 
nem vettünk részt. A végeredmény az lett, 
hogy a három lábból csak egy maradt, a 
buszok villamosenergia-fogyasztása. Ez az 
egylábú, nem önfenntartó rendszer pedig 
a 2022-es energiaválságban összeomlott. 
Jelenleg a Paksi Közlekedési K�. évi (64 
millió forint árbevétel mellett) 700 millió 
forint veszteséggel tud működni. Mind-
azonáltal az EU-s pénzekből végül megva-
lósított közlekedési rendszer korszerű, jól 
működik, a város bővítette a vonalak és a 
megállók számát, a paksiak szeretik hasz-
nálni.

– Mi lehet a cél a jelenlegi helyzetben?
– Rövid távon nyilván át kell világítani a cé-
get, a tulajdonosnak látnia kell a valós hely-
zetet, a kockázatokat és a problémákat. Fel 
kell tárni a racionalizálási területeket, költ-
ségcsökkentési lehetőségeket, és természe-
tesen a tulajdonost támogatni a szükséges 
döntések meghozatalában. Mivel alapvető-
en hasznos és jól működő helyi közösségi 
közlekedésről van szó, az a Paksi Közlekedé-
si K�. célja, hogy megőrizze a jelenlegi szín-
vonalat, de azt látni kell, hogy Paks jelenle-
gi adóelvonásos helyzete szűkösebb lehető-
ségeket biztosít.                                                    [jé]

1European Local Energy Assistance = Európai Helyi 
Energetikai Támogatás

Csapó Sándor 
Rendszerszervező diplomával rendelkezik. | Több iparágban szerzett szakmai és vezetői 
gyakorlatot, sokoldalú szakember. | A villamosenergia ágazatban, konkrétan a Paksi Atom-
erőműben informatikai rendszerek fejlesztésével és üzemeltetésével foglalkozott tizennyolc 
évig. | Egy évtizedet töltött először üzemeltetési, majd fejlesztési igazgatóként vasúti közle-
kedésinformatikai szakterületen. Nagy megbízhatóságú és valós idejű informatikai rend-
szerek fejlesztési, valamint nagy kockázatú projektek irányítási szakértőjeként. Speciális 
ismereteket szerzett a tanúsítványszolgáltatás, a digitális aláírás és kártyaszolgáltatás te-
rületén is, továbbá informatikai biztonsági auditor képesítése is van. | Jelentős szervezet-
fejlesztési és közszolgáltatási tapasztalatot gyűjtött a paksi székhelyű Mezőföldvíz K�. ala-
pítójaként, amit közel tíz évig vezetett. Itt 47 település ivóvíz- és szennyvízrendszereinek 
megszervezése és hatékonyságjavítása volt a feladata. Az országos szakmai érdekképvise-
leti szervezet, a MaVíz elnökségi tagjává is megválasztották. Munkájának elismeréseként 
a MaVíz 2021-ben a Víziközmű Ágazatért Érdemérem szakmai kitüntetésben részesítette.

Fotó: Babai István



Paksi Hírnök 2024. november 8. 5

Dr. Sárosi József: A város zöldfelület- és közterület-
kezelése országosan a top háromban van 

Dr. Sárosi József pályázata bizonyult a leg-
ígéretesebbnek a DC Dunakom Zrt. vezér-
igazgatói posztjára. A helyi szokásoknak 
megfelelően az írott sajtó sem hagyja ki az 
induló beszélgetés lehetőségét. 

Mi a teendő?  

Mit tartalmazott a DC Dunakom Zrt. vezér-
igazgatói posztra júniusban beadott nyertes 
pályázat? Információk első kézből: 
– Az emberek, a dolgozók a legfontosabbak. 
A város zöldfelület- és közterület-kezelése or-
szágos viszonylatban a top háromban van. Ez 
nem elsősorban a vezetőknek, hanem a dol-
gozóknak köszönhető, akik nyáron 40 fok-
ban, télen hidegben helytállnak a városban. 
Meg kell állítani az elvándorlást, forrást kell 
találni a bérrendezésre. Átlátható céget aka-
runk csinálni. Csapatmunkában – emelte ki 
a lényeget Sárosi József. 
A cégvezetőtől azt is megtudtuk, hogy a cég 
átszervezése indokolt, azonban a végleges 
szervezeti struktúra a tevékenység lehetsé-
ges bővítésének is függvénye. – De elsősorban 
azokat a dolgokat kell jól csinálni, amire van 
emberi erőforrás és infrastruktúra is – egészí-
tette ki a vezérigazgató. 

Mi volt a teendő? 

Át kell vizsgálni a folyamatokat, és optima-
lizálni kell az erőforrások felhasználását – a 
déjà vu érzés nem véletlen, az új vezérigazga-
tó volt a DC Dunakom Zrt. első vezérigazga-
tója. Mindig izgalmas a már elért jövőben a 
múltbeli tervek megvalósulását áttekinteni, 
már hogyne lenne érdekes egy közfeladatot 
ellátó társaság esetében. 
2018-ban az akkor alakult Zrt. vezérigazga-
tója a Paksi Hírnök írásában sorolta a felada-
tokat. Számvetésre kértük most, 2024-ben 
Sárosi Józsefet:
– Szinte minden megvalósult, bár utóbb nem 
minden maradt végleges vagy folyamatos. Az 
elején a legnagyobb feladat a 140 ember bére-
zésének átláthatóvá tétele volt. Strukturális át-
alakítás történt, feladatokhoz igazított szerve-
zeti rendszerrel, a betöltött pozíciókban meg-
felelő végzettségű vezetőkkel. Ez 2019-re tel-

jesült, és  pro� szinten működött, de megint 
hasonló a probléma, többek között nincs gaz-
dasági vezető, üzemeltetési vezető, építőmér-
nök – összegzett a vezérigazgató. 
Eszközbeszerzésre szintén volt lehetőség. 
Például a korábban sokat kritizált síkos-
ságmentesítésre a társaság gépjárműveket 
szerzett be, változtatott az alkalmazott tech-
nológián. – Itt is előjön, hogy a humán terü-
letet ismét rendbe kell tenni, mert nincs elég 
gépkocsivezető – mondta Sárosi József. 
Előrelépés történt a kintlévőségek terén, át-
látható, követhető rendszert építettek ki ügy-
véd bevonásával. Szintén a kitűzőtt céloknak 
megfelelően a paksi vállalkozásokat preferálta 
a Zrt. alvállalkozóként a zöldterület-kezelés-
nél, parkgondozásnál és az ingatlanok felújí-
tásánál is. Nem sikerült azonban a parkgon-
dozásban, úttisztításban, karbantartásban 
piacot szerezni. És az építési tevékenység-
ben tervezett integrátori szerepvállalás, az in 
house beruházások az akkori városvezetés 
döntése miatt nem tudott kiteljesedni. 

Szükséges támogatások

– A városvezetés támogatásával a szakmai-
ságot előtérben tartó tevékenységet szeret-
nénk végezni.  Sok feladat van a cégnél, ami 
nincs optimálisan ellátva, ezeket teljesen újra 

kell gondolni. Létrehozunk egy munkacso-
portot a zöldterület-kezelés megreformálásá-
ra, mert (ezt ’18-ban is mondtam a városve-
zetésnek) ebben a formában fenntarthatatlan. 
A fenntarthatóság kialakításában a lakosság 
támogatására is számítunk – adta meg a vég-
szót Sárosi József, a DC Dunakom Zrt. vezér-
igazgatója.                                                                [jé] 

Dr. Sárosi József
Jogi diplomával és pénzügyi végzettség-
gel rendelkezik. | Két évtizedes tapaszta-
lata van cégek reorganizáció jában és cég-
vezetésben hulladékgazdálkodási és vá-
rosüzemeltetési társaságokban. | A DC 
Dunakom Zrt.-ben elsődleges  feladata a 
társaság átalakulásának végrehajtása és 
átszervezése volt. A végrehajtott struktu-
rális és személyzeti átalakítás eredménye-
ként a társaság gazdálkodása a jogelőd 
DC Dunakom Plusz K�. előző évi közel 
100 millió forintos veszteségéről a Zrt.-
ben nyereségessé vált. | Karrierje első év-
tizedében ügyvédjelölt és jogász munka-
körökben dolgozott, majd néhány évig 
az Egyesült Királyságban jogi ügyintéző-
ként, pénzügyi tanácsadóként és online 
marketing területen tevékenykedett. | An-
golul és németül tárgyalási szinten beszél. 

Fotó: Babai István
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Üzemanyagot (fűtőelemet) szállít 
2027-től a francia Framatome cég 
a paksi atomerőműbe, olvasha-
tó az Energiaügyi Minisztérium 
Facebook-oldalán. Steiner Atti-
la energetikáért és klímapoliti-
káért felelős államtitkár kiemelte, 
hogy ez ellátásbiztonsági szem-
pontból fontos lépés Magyaror-
szág számára. Elmondta, hogy 

kicsit távolinak tűnhet 2027, az 
elmúlt években azonban jelen-
tős stratégiai készletet halmoz-
tak fel üzemanyagból az atom-
erőműben. Arra is kitért, hogy a 
hazai energiamix egyik legfonto-
sabb eleme a paksi atomerőmű, 
amely a magyarországi villamos-
energia-termelés csaknem felét 
adja, ennek hosszú távú fenntar-

tása érdekében indította el a kor-
mány a további üzemidő-hosz-
szabbítási projektet. A cél, hogy 
további húsz évvel hosszabbítsák 
meg az erőmű élettartamát. Ber-
nard Fontana, a Framatome ve-
zérigazgatója elmondta, hogy a 
mostani megállapodás lehetővé 
teszi az atomerőmű hosszú távú, 
megbízható ellátását nukleáris 

fűtőanyaggal. A szerződés, amely 
a magyarországi VVER-típusú 
reaktorok nukleáris üzemanyag-
gal való hosszú távú ellátását, 
Magyarország nukleárisüzem-
anyag-beszerzésének diverzi� -
kációját biztosítja, az Energiaügyi 
Minisztérium és a Framatome 
2023 szep temberében aláírt szán-
déknyilatkozatán alapul. A mos-
tani megállapodást Bernard Fon-
tana, a Framatome vezérigazga-
tója, dr. Horváth Péter János, az 
MVM Paksi Atomerőmű Zrt. 
vezérigazgatója és Tóth Pál, az 
Atomerőmű műszaki vezérigaz-
gató-helyettese írták alá Lantos 
Csaba energiaügyi miniszter je-
lenlétében október 25-én.                   

 -kgy-

Steiner Attila: A hazai energiamix egyik legfontosabb 
eleme a paksi atomerőmű
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Diána nyíregyházi lány, cserediákként, 
ösztöndíjasként élt több helyen a világban, 
Paksra szinte egyenesen a kanadai Van-
couverből költözött. Alexander Oroszor-
szágban élt, ott kezdte nukleáris ipari pá-
lyafutását és Litvániában is dolgozott mi-
előtt a Paks II. projektbe hívták. Pakson ta-
láltak egymásra és otthonra.

Shpin-Rusin Diána Nyíregyházán nőtt fel. 
Habár a vezetékneve – Rusin – azt sugall-
ja, nincs orosz felmenője. A nyelvet viszont 
kiválóan beszéli, így ő segít tolmácsként a 
férjével való kommunikációban. A beszél-
getés egyes pontjainál Szása – Shpin Ale-
xander – mosolya jelzi, hogy már egészen 
jól ért magyarul. Mókás, ahogyan Dia hun-
cut mosollyal fordítja a kettejük találkozá-
sára, kapcsolatukra vonatkozó diskurzust. 
– A magyar nők talpraesettebbek, okosab-
bak, szemmel láthatóan életvidámabbak, 
mint az oroszok – szögezi le Szása. Tekinte-
te elárulja, nagyon büszke feleségére. – Tíz 
év van közöttünk. Szoktam mondani, hogy 
én mindig �atal felesége leszek – nevet Dia, 
s férje már kész is a válasszal, ez a helyzet őt 
is mindig �atalon fogja tartani. 
Dia a Debreceni Egyetemen végzett orosz 
bölcsészként. – 18 évesen nem igazán tud-
tam, mit tanuljak, ezért elmentem az egye-
tem nyílt napjára, és annyira megtetszett, 
hogy jelentkeztem – mondja. Valójában in-
kább képzést választott, mint hivatást. 

– Nagyon bejött. Életem legjobb 
döntése volt. Nagyon jól érzem ma-
gam Pakson. Fiatalkorom ellenére 
sok helyen éltem már, de minden-
hol volt egy kis hiányérzetem. Most 
először nincsen – szögezi le.

 – Akkor még nem ismertem Szását, de itt 
volt először, hogy nem kerestem semmit, 
nem éreztem, hogy valami még hiányzik 
– fűzi tovább gondolatait.  Erasmus prog-
rammal, cserediákként, majd a Nemzet-
politikai Államtitkárság ösztöndíjasaként 
többfelé megfordult a világban. Utóbbinak 
hála például Kanadában, Vancouverben 
töltött hét hónapot. Paksra barátnője meg-
hívására jött, Szását is ő mutatta be neki. 
Szerelem volt első látásra, mondják egybe-

hangzóan. – Tudtam, hogy az orosz fér�-
ak gavallérok, s ez be is igazolódott, mert 
egy nagy csokor virággal érkezett – idézi 
fel férjére mosolyogva. Szása útja Litvánián 
keresztül vezetett Paksra az oroszországi 
Balakovóból. Az ottani atomerőmű vezető 
reaktorirányító mérnöke volt. Vonzó volt, 
hogy egy Európában megvalósuló, nem-
zetközi projektbe hívták, ezért örömmel 
vállalta, hogy részt vegyen a Paks II. pro-
jektben, de Paksról nagyon keveset tudott. 
– Tulajdonképpen semmit – teszi hozzá ne-
vetve. Most viszont ő is egy véleményen van 
feleségével, s állítja  száz százalékban a he-
lyén van itt. – Minden rendben – mondja 
magyarul. A munkáját szereti, de nagyon 
sok a feladat, nincs megállás, szinte csak a 
változás állandó, amihez nehéz alkalmaz-
kodni. Az ASE magyarországi �óktelepén 
dolgozik az Engedélyezési Feltételek Végre-
hajtásának Ellenőrzéséért és Engedélyezés 
Támogatásáért Felelős Főosztály vezetője-
ként. Hat éve, 2018-ban érkezett, s bár iga-
zán jó véleménnyel van a magyar hölgyek-
ről, sohasem gondolta volna, hogy magyar 
felesége lesz. Diát 2021-ben ismerte meg, a 
polgári esküvőt Pakson tartották 2023 áp-
rilisában, a templomit pedig Nyíregyházán, 
ahol természetesen a paksi kollégák, bará-
tok is ott voltak. – Sok �atal dolgozik a pro-
jekten, jó a közösség, hamar megtaláltuk a 
közös hangot –  veszi át a szót Dia, aki HR 
szakterületen dolgozott szintén az ASE-
nél. Míg férje igyekszik heti két-három al-
kalommal részt venni karateedzésen, ad-

dig ő most elsősorban kilenc hónapos kis�-
ukról, Demidről gondoskodik. Egyre több 
�atal édesanyával kerül kapcsolatba, ba-
rátságba, ennek nyomán véleménye csak 
megerősödött, jó közösség van Pakson, jó 
itt élni. – Paks családalapító város. Gyer-
meknevelésre kiváló. Tiszta, biztonságos, 
minden elérhető kényelmesen babakocsi-
val gyalogosan – fogalmaz. 

Csatlakozik hozzá Szása is, aki el-
ismeri, nagyobb városra, több prog-
ramra vágyott, de Paksot szereti, és 
életének mostani periódusában job-
bat el sem tudna képzelni. 

Nyáron családja meglátogatta őket Orosz-
országból, Dia rokonai is jártak náluk, 
mindenki osztja ezt a véleményt. S hogy 
milyen a két kultúra találkozása egy csalá-
don belül? Nem lepnek meg a válasszal: az 
előnyöket ötvözik. Így lesz ez a közeljövő-
ben is: megünneplik a karácsonyt magyar 
szokások szerint, de már készül a Liget la-
kópark közössége arra, hogy együtt ünne-
peljenek orosz hagyományok szerint. 
Miközben búcsúzunk, Dia még elárulja, 
hogy Szását családja is imádja, egy csapásra 
befogadták. Amikor – már családtagként  –  
édesanyja először köszöntötte fel, úgy fogal-
mazott, hogy sok boldogságot kíván annak 
a fér�nak, aki mellett a lánya otthonra talált 
Pakson… 

Szabó Vanda

PAKSON TALÁLTAK OTTHONRA

Fotó: Babai István
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Hát, most itt az alkalom, hogy folytassuk. 
Tanár úr jól választott. Ez a vers a teljes-
ség, az ember és a világ: az ember bejárja 
saját magát, eltávolodik a szemmel érzé-
kelhetőtől, újraalkotja önmagát – önmaga 
ismeretében, eljut a magasabb szintre, az 
egyetemesig. Próbáltam ott, az utolsó alka-
lommal elmagyarázni neki, hogy bizony 
jó volt tanár úrral Dantéről beszélgetni, 
hosszan időzni Madách Imre, Ady Endre 
mellett. Ma már látjuk, mi, az egykori ta-
nítványok, mekkora gondot fordított arra, 
hogy a huszadik század második felének 
magyar íróit, költőit megismerjük: Nagy 
Lászlót, Pilinszky Jánost, Nemes Nagy 
Ágnest. Tanár úr, igazán melegen süt ez a 
novemberi nap. Nem itt, a temetőben kel-
lene beszélgetnünk arról, hogy mit jelentett 
nekünk a diákszínpad, mit gondoltunk a 
rendhagyó feleletválasztásos számonkéré-
seiről, melyek a mai kvízeket előzték meg… 
Jobb lett volna nem vitatkozni folyton, még 
az osztálytalálkozókon is. Vagy tovább vi-
tatkozni – folytattam, és nem tudtam le-
venni a szemem a koporsóról. Szinte szá-
mon kértem rajta minden kimondatlan 
gondolatot – igaztalanul, hiszen nem kér-
deztem meg életében. 

Így vagyunk a halottakkal, tanár úr. Miköz-
ben magunkat „sajnáljuk”, keressük a visz-
szahozhatatlan időt, amikor lehetett vol-
na kérdezni, beszélgetni, ha éppen nem in-
dult volna a busz, nem vártak volna valahol. 
Igen, itt a koporsója mellett is lehetne még 
beszélgetni a diákszínpadról, a nyelvészeti 
vizsgálódásairól, a �lozó�a- és történelem-
óráiról – mondtam neki akkor, azon a no-
vemberi napon. De már a következő verssel 
búcsúzom is, amit először tőle hallottam. A 
remény és reményvesztettség, értelem és az 
ösztön nekifeszüléséről üzen József Attila. 
Egyetlen életbe vagyunk zárva. Az álom és 
a valóság rendje nem találkozhat, tanár úr. 
Ahogy a halál és az élet rendje sem. „Vas vi-
lág” van. De tanár úr az „örök éjben” más 
rendben van már. Viszontlátásra, a követke-
ző találkozásig – köszöntem el tőle, és talán 
mosolyogtam rá a koporsó előtt.
Nagyot kerültem a városban. A temető ka-
puja előtt állok. Egyedül vagyok a min-
dennapok rendjében, melyeket olyan na-
gyon megváltoztatnak a temetések, a halot-
tak, akikkel együtt alakítjuk az új rendet az 
életben. Velük és nélkülük vagyunk egye-
dül, mi, élők.

Tell Edit

A város széléről – ahol a Duna felé fordul-
va a távolban vastag narancssárga tarto-
mány választja el az eget a földtől – indu-
lok útnak. Az utcák életre kelnek, ahogy a 
házak előtt bandukolok. Pedig éppenség-
gel nem az élőkre gondolok. Nincs abban 
semmi rendellenes, ha az ember a halot-
taival megy sétálni. Sőt. Halottak napján 
természetes, hogy kézen fogjuk őket, egy-
másba karolunk. Jövünk-megyünk a kicsi 
kertkapuk mögött, a családi házak nagy-
kapui, utcaajtók előtt. Példamintázatok, 
gondolkodási formák, szemléletek között. 
A saját korukban, idejükben silánynak és 
bántónak hitt mozdulatok között. Felesle-
ges sértődések és meggondolatlan konok-
ságok között. 
…Amikor a gimnázium kapuja elé érek, 
már Gálosi tanár úr kísér. Jó napot kívá-
nok, tanár úr! – köszöntem rá két évvel 
ezelőtt a koporsója mellett. És elmond-
tam neki a József Attila verset, amit még 
életében kért a temetésére. Reménytele-
nül. Lassan, tűnődve. (Azon a temetői sé-
tán József Attila is csatlakozott hozzánk.) 
Emlékszik, tanár úr? Az utolsó beszélgeté-
sünket – azon a szeptemberi délutánon – 
nem tudtuk befejezni a buszpályaudvaron. 

Fotó: Molnár Gyula/ archív illusztráció

Kapuk mögött 

CSENDES KARCOLATOK
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Serdült Benke Évának jelentős szerepe van 
abban, hogy megismerjék és megbecsül-
jék Palágyi Menyhért paksi születésű tu-
dós munkásságát a városban. Könyvet írt 
Palágyiról, és a közelmúltban felavatott 
emléktábla is az ő állhatatosságát dicséri. 
Nyolcvanévesen is alkot, könyveket és ta-
nulmányokat ír, emellett küldetésének érzi 
Erdély és Háromszék megismertetését mi-
nél több anyaországi polgárral.

– 1944-ben születtem Székelyföldön, Sepsi-
szentgyörgyön. A háború idején menekül-
nie kellett a családomnak. Négy hónaposan 
súlyosan megbetegedtem. A katonaorvos azt 
mondta az édesanyámnak, hogy ez a gye-
rek úgyis angolkóros, ennek hamarosan vége 
lesz. De én túléltem, azóta sem voltam beteg, 
pedig hatévesen mínusz húsz fokban három 
kilométert gyalogoltam az iskolába – idéz-
te fel. Férje, a fül-orr-gégész dr. Serdült Tibor 
nagyváradi születésű, családja élettörténetét 
vaskos kötetben dolgozta fel Éva. Első szere-
lem volt az övék, 1966-ban házasodtak ösz-
sze, egy év múlva Éva befejezte tanulmányait 
a marosvásárhelyi tanárképző főiskolán, ma-
gyar-román szakon. Tibor ekkor már gya-
korló orvos volt Szatmárnémetiben. Gyer-
mekük 1968-ban született. Éltek Márama-
rosszigeten, Nagyváradon, de lakhelyükön 
nem jutott számukra megfelelő állás, viszon-
tagságos utat kellett megtenniük már azért is, 
hogy dolgozhassanak. – A közéleti és a politi-
kai helyzet 1979 januárjában úgy hozta, hogy 
eldöntöttük: Magyarországra költözünk. Ha-

zaárulónak bélyegeztek. Egy barátunk köz-
vetítésével a férjem Bonyhádon kapott fül-
orr-gégész állást, én bukovinai székely gye-
rekek osztályfőnöke lehettem, és még lakást 
is kaptunk. Boldog voltam. Kilenc év után 
Tibort Paksra csábították. Ami engem il-
let, Kováts Balázs, az ESZI akkori igazgató-
ja a tantestülettel egyetértésben úgy döntött, 
köztük a helyem. Innen mentem nyugdíjba 
2004-ben – mesélte. 

A tanítással telt évtizedek alatt szá-
mos diákcsoport fordult meg Éva jó-
voltából Erdély és Háromszék tájain. 
Még Pető�nek is nyomába eredtek. 

– Mióta nem tanítok, azóta is viszek néha 
csoportokat Erdélybe, évente mi is hazalá-
togatunk. A barátaink is székelyek, Magyar-
ország minden tájáról összegyűlünk Bogá-
cson, de ma már ritkábban, és néhány tar-
talmas napot töltünk együtt – mondta.  
Éva a mai napig fontosnak tartja identitását, 
székelységének megőrzését. – Mindenkiben 
azt próbálom tudatosítani, erősíteni, hogy a 
magyar egy kultúra, egy nemzet a székellyel 
– hangsúlyozta a tanárnő, aki azt is elárulta, 
hogy Pakson nem alakultak ki életre szóló ba-
rátságaik, kivéve a Gutai házaspárral, akikkel 
ide költözésük óta szoros a kapcsolatuk. Gu-
tai Istvánné Julikával egy időben, 2022-ben 
kapta meg a várostól a Tisztes Polgár kitün-
tetést. Gutai Istvánnak jelentős szerepe volt a 
Palágyi-könyv 2007-es kiadásában. – Az volt 

a célom, hogy felhívjam a paksiak �gyel-
mét arra, hogy egy ilyen jelentős tudós szü-
letett a váro sukban, legyenek rá büszkék. 
Nem hagyott nyugodni a gondolat, hogy 
nincs megbecsülve az emléke. Ezért írtam 
meg A meg sem ismert Palágyi című könyvet. 
Egy évig dolgoztam rajta, az Országos Szé-
chényi Könyvtárba jártam adatot gyűjteni a 
Bolyai János- és Palágyi-kutató Toró Tibor te-
mesvári professzor útmutatásai alapján. Kéz-
zel jegyzeteltem, szünet nélkül. 

Nagy örömöt érzek, hogy felkerült 
az emléktábla a könyvtár falára a 
polihisztorról, és sikeres volt az em-
lékkonferencia – összegzett. 

A Palágyi-könyv megjelenése óta Éva öt 
könyvet írt, valamennyi hiánypótló esszé-
kötet, helytörténeti írás Erdélyről. Emellett 
rendszeresen publikál rangos erdélyi folyó-
iratokban. Most éppen a történelmet formáló 
erdélyi Teleki Sámuel családjának történetébe 
ásta bele magát. Dr. Serdült Tibor az alkotás-
ban is társa Évának, minden írását elolvassa 
és észrevételez, ha kell. – Nagyon jó irodalmi 
érzéke van, nemhiába, hiszen a nagyváradi 
premontrei gimnáziumba járt, ahol a század 
elején Juhász Gyula is tanított – mondja Éva. 
Itt jegyezte meg, hogy büszke arra, hogy jó-
maga apai ágról valószínűleg rokona Labor-
falvi Rózának (eredeti családi nevén Benke 
Juditnak), Jókai Mór feleségének.                          

Sólya Emma

Fotó: Szaffenauer Ferenc

Jó napot, mi újság?
Serdült Benke Éva



10 Paksi Hírnök 2024. november 8.

Szentesi Alajos emlékére nyi-
tottak időszaki kiállítást a 
Paksi Városi Múzeumban ok-
tóber 30-án. A néhai paksi 
testnevelő tanár, edző, sport-
történész idén januárban lett 
volna 100 éves. Az esemény 
iránt nagyon nagy volt az ér-
deklődés.

Sporttörténeti érdekességeket 
sorolt a paksi futball és kosár-
labda múltjából néhai Szente-
si Alajos testnevelő tanár, edző, 
sporttörténész kutatásait idéz-
ve Nagy Balázs alpolgármester, 
a Paksi Pákolitz István Városi 
Könyvtár igazgatója a Szentesi 
Alajos, a tanár, az edző, a sport-
történész című kiállítás meg-
nyitóján. Kiemelte, hogy Szen-
tesi Alajos, vagy ahogy min-
denki ismerte, Lala bácsi mun-
kássága nagy hatással van Paks 
világára ma is. Az eseményen 

egykori tanítványa, Kováts Ba-
lázs, az ESZI alapítója, az Atom-
erőmű korábbi kommunikációs 
igazgatója Lala bácsival közös 
emlékein keresztül, a gyermek-
kortól a gimnáziumi testneve-

lésórákon át a kosárlabdamecs-
csekig idézte fel Szentesi Alajos 
tartalmas életét. A kiállítás öt-
letével a tanár úr családja keres-
te meg a Paksi Városi Múzeu-
mot. Dr. Fazekas Ferenc igaz-

gató szerint hiánypótló tárlat-
ról van szó. Úgy gondolja, hogy 
Paks sporttörténetének meg-
határozó kutatójáról is beszél-
hetünk Szentesi Alajos szemé-
lyében. A kiállítás illeszkedik 
a Paks nagymonográ�a soro-
zat tervezett köteteihez, tet-
te hozzá. A kiállítóteremben 
többek között fotókat, képes-
lapokat, Szentesi Alajos bizo-
nyítványait, írógépét, fa sílécét 
és számos más sporteszközét, 
személyes tárgyait láthatják az 
érdeklődők. Szentesi Alajos �a, 
Szentesi István szerint édes-
apja világcsúcstartó volt, hi-
szen tanítványai közül 56-an 
választották a testnevelő taná-
ri hivatást. A kiállítást, amely 
a városi múzeum nyitvatar-
tási idejében tekinthető meg, 
Kövi-Ónodi Gyöngyi néprajz-
muzeo lógus rendezte.       

-se-

Fotó: Molnár Gyula

Zöldkönyvtári szakmai na-
pokat tartottak Pakson ok-
tóber 16-tól 18-ig. A közpon-
ti téma a zöld- és fenntartha-
tó könyvtárak megvalósítása 
volt, amely számol a környe-
zeti, gazdasági és a társadal-
mi fenntarthatósággal.

Előadások, workshop, üzem-
látogatás a paksi atomerőmű-
ben – ezek voltak a program-
jai a Pakson megtartott Zöld-
könyvtári szakmai napok-
nak. Az eseményen köszöntőt 
mondott Heringes Anita, Paks 
polgármestere, aki hangsú-
lyozta, hogy a fenntartható 
fejlődés és a könyvtárszakma 
szorosan együtt halad és fej-
lődik és nagy kihívás előtt áll. 
Mint mondta, fontos, hogy a 
következő generáció is eljár-
jon a könyvtárba, és megta-
pasztalja, hogy nemcsak az in-

terneten keresztül tud infor-
mációhoz jutni.
Nagy Balázst, a Paksi Pákolitz 
István Városi Könyvtár igaz-
gatóját tavaly október 1-jén ke-
reste meg a szekszárdi Illyés 
Gyula Megyei Könyvtár igaz-
gatója a konferencia megszer-
vezésének lehetőségével, ami-
nek legfontosabb célja az volt, 
hogy motiválják a magyaror-
szági könyvtárközösségeket a 
zöldkönyvtári mozgalomban 
való részvételre. A résztvevők 
részletesen átbeszélték, mitől 
lesz egy könyvtár zöldkönyv-
tár, mire kell a leginkább oda-
�gyelni. Nagy Balázs szerint 
sikerült összehozni azokat az 
elképzeléseket, amelyek alap-
ján a jövőben tovább lehet 
dolgozni. Mint mondta, amit 
hangsúlyozni kell, az a közös-
ségépítés, a kultúra és a zöldtu-
datosság fenntartása.

A Könyvtáros Egyesületek és 
Szervezetek Nemzetközi Egyesü-
lésének (IFLA) Környezetvédel-
mi, Fenntarthatósági és Könyvtá-
ri Szekciója (ENSULIB) 2016 óta 
hirdeti meg világszerte a könyv-
tárak versenyét, ahol 2022-től 
már két kategóriában, az év zöld-
könyvtári projektjére és a zöld-

könyvtári díjra is lehet pályázni. 
Magyarországon eddig a Tatabá-
nya Megyei Jogú Város József At-
tila Könyvtár, a Kiskunfélegyhá-
zi Pető� Sándor Városi Könyvtár, 
az Óbudai Platán Könyvtár és a 
szekszárdi Illyés Gyula Megyei 
Könyvtár kapta meg ezt az elis-
merést.                                     -ra-

Fókuszban a zöld- és fenntartható könyvtárak

Kiállítással emlékeznek Szentesi Alajosra

Fotó: TelePaks



Paksi Vak Bottyán Gimnázium 
OM azonosító: 036391 

Feladatellátási hely kód: 002  
Címe: 7030 Paks, Dózsa György út 103. 
Telefon:              75/ 200-423 
E-mail:               vbgimi@vbg.hu 
Honlap:               http://vbg.hu  
Intézményvezető:            Rompf Gabriella 
A 2025/2026. tanévben induló tagozataink és kódjaik 

NÉGY ÉVFOLYAMOS GIMNÁZIUMI TAGOZATOK 

Tagozatkód/név Tanulmányi területek főbb jellemzői 

0041 
matematika 

Általános tantervű, emelt óraszámú matematika és első idegen nyelv tantárgyak 
 
 

0042  
digitális kultúra 

Általános tantervű, emelt óraszámú digitális kultúra és első idegen nyelv tantárgyak 
 

0043  
humán 

Általános tantervű, emelt óraszámú magyar irodalom, történelem és első idegen nyelv 
tantárgyak 

0044 
angol nyelv 

Általános tantervű, emelt óraszámú angol nyelv 

A központi felvételi vizsga során az elvárható minimális 50 pontot a felvételizőnek el kell érnie ahhoz, hogy az intézménybe 
felvételt nyerjen. 
Választható nyelvek: angol, német, latin, orosz, a nyelvi csoportokat a tanulók tudásszintjének megfelelően alakítjuk ki. 
Írásbeli felvételi vizsga: A Paksi Vak Bottyán Gimnázium megszervezi a 8. évfolyamos tanulók számára a központi 
írásbeli felvételi vizsgát, melyre 2024. december 2-ig lehet jelentkezni.  
Jelentkezés módja: személyesen vagy postán kell az általános iskolában kapott kitöltött formanyomtatványt elküldeni 
iskolánkba. 
Írásbeli vizsga időpontja:  2025. január 18. (szombat) 10.00 magyar nyelvből és matematikából 
Pótló írásbeli vizsga:                 2025. január 28. (kedd) 14.00  
 

Nyílt nap: 2024. november 20. 
 

HAT ÉVFOLYAMOS TEHETSÉGGONDOZÓ GIMNÁZIUMI TAGOZAT 
 

Tagozatkód/név Tanulmányi területek főbb jellemzői 

0061  emelt szintű matematika, haladó német nyelvvel 

0062  emelt szintű matematika, haladó angol nyelvvel 
Az iskola Pedagógiai Programjában foglalt felvételi eljárás szabályai szerint, tanulmányi eredmények alapján, az elvárható 
minimális 80 pontot a felvételizőnek el kell érnie ahhoz, hogy az intézménybe felvételt nyerjen. 
A 7. évfolyamon egy idegen nyelv, míg a 9. évfolyamtól két idegen nyelv választása kötelező. Az első idegen nyelv az angol 
vagy a német, míg 2. idegen nyelvként választható az angol, német, orosz és latin nyelv. 
A 11. és 12. évfolyamon a tanulók céljaiknak megfelelően választhatnak heti 2-3 többletórát az általuk választott idegen 
nyelvből és bármely érettségin választható tantárgyból. 
 

Bemutató foglalkozások: 2025. január 30. 
Beiskolázás 2025/2026 – Főoldal (vbg.hu) 
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Tárgy/
történet

Fotó: Paksi Városi Múzeum

A Paksi Városi Múzeum gyűjteményében 
előfordulnak jelentéktelennek tűnő, mégis 
egy-egy korszak történetéről sokat elmon-
dó tárgyak, tárgyegyüttesek is. A fotón is 
ilyenek láthatók. Az első pillantásra félbe-
tört fogpiszkálónak látszó apró, fából ké-
szült szegek és a fémszegecsek a múlt szá-
zad viselettörténetéhez, azon belül a lábbe-
lik készítéséhez kapcsolódnak. 
Habár a láb védelmét szolgáló ruhadarab 
története az őskorig nyúlik vissza, az euró-
pai parasztság még a 19. század végén is 
csak rossz időben, a hideg, téli hónapokban 
vagy ünnepi alkalmakkor vett fel valami-
lyen lábbelit. 
A korai időszakban a láb formáját követő 
puha nemez, bőr bocskorokat, sarukat úgy 
védték a sártól, hogy fa, háncs és kéregda-
rabokat rögzítettek rájuk. Fatalpakat, fa-
papucsot, gólyalábat használtak. Később a 
puha felsőrészt és a kemény bőrtalpat egye-
sítették, így létrejött a félcipő, ami még 
„egylábas” volt, bármelyik lábra fel lehe-
tett húzni. A török hódoltság ideje alatt új 
lábbelitípusok terjedtek el, mint a csizma, a 
papucs. Később a német iparosok megjele-

nése hozott újabb változásokat. Fér� és női, 
alacsony és magas, fa- vagy bőrsarokkal ké-
szült cipők már a 17. században is készültek 
hazánkban, de csak a 18. századtól jellem-
ző, hogy a paraszti réteg is a vargák vásár-
lóközönsége lett. Az ünnepi viselethez vá-
sárolt, nagy becsben tartott cipő és csizma 
sok helyen nemcsak a jómód, hanem a fel-
nőtté válás szimbóluma is lett. Az eladósor-
ba kerülő lányok és a házasulandó korú le-
gények kaphatták meg újonnan a drága da-
rabot. 
A 19. században már a gyárakban készí-
tették a cipőket. Ennek ellenére a cipészek, 
csizmadiák jó része még a század végén is 
készített „saját lábra”, méretvétel után, kap-

tafára varrott lábbeliket vagy vásárra kon-
fekcióárut. Az ekkoriban megjelenő fűzős, 
fekete félcipő, a korábban divatos száras 
cipő és a spanglis cipő a viseletben szinte 
országszerte megőrződött. Ezeknek a bőr-
talpú, rakott bőr sarkú lábbeliknek fontos 
eleme volt a faszeg, amivel a kemény bőr-
talpat rögzítették a varrott felsőrészhez, és 
a horgas fémszegecs, ami a fűzők kezelését 
és a cipő le- és felhúzását könnyítette meg a 
magasabb szárú cipőknél. 
A gumi- és műanyag talpak terjedésével a 
ragasztott technológia vált jellemzővé, így 
a fával szegelt talpat és a hozzá tartozó tu-
dást csak néhány mester őrizte meg. A 20. 
század elejétől a cipészek munkája egyre 
inkább a cipők javítása maradt, napjaink-
ra pedig a legtöbben inkább lecserélik, mint 
javíttatják cipőiket.

Kövi-Ónodi Gyöngyi

Forrás: Flórián Márta: Magyar parasztviseletek, 
Planétás Kiadó, Budapest, 2001.

https://www.arcanum.com/hu/online-kiadvanyok/
MagyarNeprajz-magyar-neprajz-2/iv-eletmod-41AA/
oltozkodes-4C78/labbeli-4E18/
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Fotó: magánarchívum

A paksi szüreti mulatságok világa, 2. rész
Ezen szüreti cikk írása alatt ke-
rült hozzám egy csoportkép, 
melyen a felirat: „A paksi kath. 
legényegylet szüreti mulatsága 
alkalmából, 1903. szept. 27-én.” 
A helyszín beazonosítható, ami a 
katolikus kör belső udvara. Kö-
zépen feketében az egylet világi 
és egyházi elnöke ülnek. S hogy 
képet kapjunk, hogyan zajlottak 
ezek az események a századfor-
duló táján, idézzük fel a néhány 
évvel korábbi, 1897-es legényegy-
leti szüreti bál történetét. A kato-
likus legényegylet akkor még a 
szüreti bálokat a Nagyvendéglő 
emeleti dísztermében rendezte. 
A jelzett évben viszont az épület 
állapota miatt nem lehetett  hely-
szín, a bált az egylet Kossuth La-
jos utcai helyiségébe kellett át-
szervezni. 1897. szeptember 26-
án, vasárnap a rendezőség maxi-
málisan gondoskodott róla, hogy 
a vendégek kellemes környezet-
ben töltsék az estét: 

„Az egész udvar egy kertté volt 
átalakítva, melynek végében volt 
felállítva a bírói sátor zöld lom-
bokkal, szőlőfürtökkel és füg-
gönyökkel díszítve. A sátor két 
oldalán 8 méter hosszúságban 
akárcsak igazi lúgos lett volna, 
tele rakva szebbnél-szebb szőlő-
fejekkel. A lúgosok felett keresz-
tül kasul drót huzalokon almák, 
körték és őszibaraczkok moso-
lyogtak le csábítóan a tolvajok-
ra.”1 

Este 8-kor kezdődött az ünne-
pély, amikor a kisbíró dobszó 
mellett, tréfás rigmusokkal felol-
vasta a meghívót. Ezután az öreg 
csősz kihirdette a büntetési díja-
kat, majd a bíró felhívására elkez-
dődött a tréfás szőlőlopás játék. 
Akit lopáson értek, megbüntet-
ték, bírságot kellett �zetnie. Ezt a 

kor és egy szipka volt. Ezután a 
mulatság, a tánc reggelig folyta-
tódott. A bál bevétele a jegyek-
ből, bírságpénzből, világpostá-
ból nyereségessé tette a szervezők 
munkáját. Támogatólag felül�-
zettek a helyi intelligencia meg-
jelent tagjai: Szluha István or-
szággyűlési képviselő, Kászonyi 
Mihály iskolaigazgató, Krivácsy 
Károly aljárásbíró, a Kurcz kis-
asszonyok stb. Ezenkívül Dőryné 
Kurcz Katalin két kosár, Bun 
Gusztávné egy kosár, és a Hirt, 
Bekker, Schmidt, Albert családok 
is egy-egy kosár szőlőt, s több al-
mát küldtek a szüreti lugas díszí-
tésére. 1907-ben a paksi iparos ol-
vasókör a Vadászkürt Szálló nyá-
ri helyiségében is tartott szüreti 
mulatságot. Az 1940-es háborús 
években már nem mindig tud-
ták a szüreti eseményt megtar-
tani, majd az államosítás idősza-
kára el is sorvasztották. A vallási 
alapon működő egyletek feloszla-
tása után a nagyüzemi gazdálko-
dás időszakában a KISZ szerve-
zetek tettek néha kísérletet a ha-
gyományok felélesztésére szüre-
ti bálok szervezésével. 1982-ben 
az ÁFÉSZ szokatlan helyszínen, 
a Sánc étterem és a Duna Szál-
ló melletti parkolóban rendezett 
kétnapos szüreti programot. Az 
ÁFÉSZ sátraiban akciós vásár 
volt, a Kishegyről szüreti felvo-
nulás indult, de az utcabált az eső 
elmosta. A rendszerváltás után, 
1997-től az autentikus Sárgödör 
tér egy jó évtizedig ismét szüreti 
program színhelye lett, de tartós 
hagyományként Dunakömlődön 
éledt újjá a klasszikus szüreti fel-
vonulás és bál.                                

dr. Hanol János

1 Tolnamegyei Közlöny, 1897.10.10., 5-6.o.
2 Tolnamegyei Közlöny, 1897.10.10.. 5-6.o.
3 Tolnamegyei Közlöny, 1897.10.10., 5-6.o. 

pénzt aztán a szervezők a bál ren-
dezési költségeire vagy jótékony 
célra fordították. Az első „felje-
lentett tolvaj”, akit a bírói szék elé 
kísértek, Schmidt Ferenc város-
bíró volt. 

„Utána aztán következtek a töb-
bi tolvajok, kik mind öröm-
mel hagyták magukat bekísér-
tetni a csinos pásztorleányok ál-
tal, s jó kedvvel �zették le a bíró 
által kiszabott bírságpénzt. Ez-
után már vetélkedve ment a lo-
pás mindaddig, míg lopni való 
akadt, miközben jobbnál jobb 
és találóbb megjegyzésekben 
ugyancsak nem volt hiány, mi-
nők voltak pl: »Ni, a vén bűnös, 
már harmadszor viszik a du-
tyiba!« vagy »Ejnye, hát a pa-
pok is lopnak?«, »Igen, a jóté-
kony czélra«, »Jöjjön Nagysád, 
lopjunk!« stb.”2 

A szüret befejezése után a kisbíró 
meghirdette a nemzetközi világ-
postát. Ez szintén kellemes szó-
rakozást nyújtott, mert a �atalok 
névtelen üzeneteket küldhettek 
egymásnak a mulatság alatt. A 
báli postásoktól lehetett vásárol-
ni levelezőlapokat, kis kártyákat, 

melyekre valamilyen rövid, tré-
fás vagy szerelmes üzenetet írtak 
egymásnak. Éjféltájban összeszá-
molták, hogy ki mennyi üzenetet 
kapott, s aki a legtöbbet gyűjtöt-
te, annak ajándék járt. 

„Volt sürgés-forgás, nevetés, le-
vélkézbesítés. A leveleket két 
postás kézbesítette, két nemze-
ti színű levélszekrényekből sze-
degetvén ki azokat. E közben 
azonban már a táncz is megkez-
dődött. Festői látványt nyújtott 
a szebbnél-szebb magyaros öltö-
zetű pásztorleányok és legények 
táncza. Érdekes volt az óriási sző-
lőfürt elárverezése is. Ezen fürtöt, 
mely tán 10-12 kilót nyomott, egy 
nemzeti színű pálczán hozták ki 
a bevonulás alkalmával a két kis-
bíró, kik ugyancsak jól festettek 
magyaros öltözetükben, kik egy-
szersmind a bíró és bíróné adju-
tánsait képezték. A szőlőfürt 2 
Frt árban lett Köhler Ferencz esp. 
plébános tulajdonává, mint ki 
legtöbbet ígért érte.3

Éjfélre kiderült, hogy a legtöbb 
levelezőlapot Szikora Mariska 
bíróné és Hu� Antal bíró kap-
ták, jutalmuk egy szép virágcso-

A paksi katolikus legényegylet szüreti mulatsága (1903.09.27.)

Az eltűnt városkép nyomábAn
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Kiváló eredmények a dzsúdó országos bajnokságon
Az érmeknek és pontszerző he-
lyezéseknek köszönhetően az 
összesített pontversenyben ötö-
dik helyen zárt az ASE serdülő 
csapata a dzsúdó országos baj-
nokságon. Az elmúlt hetekben, 
hónapokban rendre szállították 
a jó eredményeket az utánpót-
lás korú dzsúdósok, aminek ap-
ropóján Bor Barna és Kanczler 
István edzőket a paksi dzsúdó 
utánpótlásról kérdeztük. 

A serdülő korosztály idei legfon-
tosabb hazai versenyét, az orszá-
gos bajnokságot Egerben rendez-
ték. Az Atomerőmű SE sporto-
lói közül 70 kg-ban Ulbert Luj-
za arany-, az 57 kg-osok között 
Éberling Nóra ezüstérmet nyert. 
A 60 kg-os �úk között Palencsár 
Péter is a döntőig menetelt, vé-
gül ezüstérem került a nyakába. 
Ugyanebben a súlycsoportban 
Vajna Csongor az ötödik helyet 
szerezte meg. Az 55 kg-os me-
zőnyben Beke Csongor a dobo-
gó harmadik fokára állhatott fel, 
míg Izsák Simon hetedik helyen 
végzett. 
Bor Barna edző elmondta, hogy 
kezd erősödni a serdülő korosz-
tály, ezt mutatta az ob-s szereplés 
is. – Ez a serdülő korosztály sze-
rintem egy jó generáció lesz, húz-
zák egymást felfelé, ha valaki jó 
eredményt ér el, akkor a többi-
ek is jobban akarnak teljesíteni. 

A gyerekek általában 9-10 éve-
sen kezdték a dzsúdót, de van-
nak köztük, akik már hétévesen 
a szőnyegen voltak, és ha azt vesz-
szük, akkor 14-15 éveseknek úgy 
hat év kell, mire idáig eljutnak a 
serdülő korosztályban. Voltak 
olyanok, akik két éve még nem 
úgy gondolták, hogy versenysze-
rűen dzsúdóznak majd, de meg-
gondolták magukat, megpróbál-
ták, és akik most nem értek oda 
pontszerző helyre, azok is érem-
esélyesek, övék a jövő – összeg-
zett. Arról is beszélt, hogy az 
utánpótlás-nevelés alapból tíz év, 
és még több ha olimpiában gon-
dolkodnak. – Pupp Rékán kívül 
jelenleg nincsen saját nevelésű 
olimpikonunk, és felnőtt ver-
senyzőnk is szinte csak ő van. 
Az i� korosztályban most van-
nak olyan sportolóink, akik-

ből akár tíz is jó versenyző le-
het. Azt nem tudom kijelen-
teni, hogy olimpia szintűek, 
de azt igen, hogy a felnőtt ma-
gyar mezőnyben meg fognak 
maradni – mondta, kiemelve, 
hogy szerinte jók az edző kol-
légák, lehet velük dolgozni, és 
a gyerekek közössége is nagyon 
jó, nemigen hagynak ki edzést. 
Kitért arra, hogy sokat számít 
a korszerű dzsúdóközpont léte, 
így nem kell máshová menniük 
konditerembe, gyógytornára. 
– Most már minden korosztály 
ott készül, az összes többi hely-
szín megszűnt, csak a Bezerédj 
iskola maradt meg mindenna-
pos testnevelésórák keretében. 
Ez toborzás szempontjából na-
gyon jó nekünk, Szabó Annához 
és Windischmann Bencéhez is 
rengeteg gyerek jár – emelte ki.

– Ez a serdülő országos baj-
nokság nagyon szépen sike-
rült, ami számomra nagyon 
nagy öröm – ezt már Kanczler 
István edző mondta. Hozzátet-
te, óvatosan kezelik az utánpót-
lás eredményeket, mert hosz-
szú távon szeretnék „beosztani” 
a gyerekeket. – Az elmúlt idő-
szakban azt tapasztaltunk, hogy 
egyre többen jönnek hozzánk 
Paks környéki településekről, 
mert itt szeretnének dzsúdózni. 
Mi mindenkit a keblünkre öle-
lünk, és nagyon sok szeretettel 
fogadunk. Ugyanakkor senki-
nek nem szoktunk udvarolni, a 
versenyeken hozzánk csalogat-
ni, de ha valaki megtisztel ben-
nünket azzal, hogy itt szeretne 
edzeni, vagy itt folytatni a kö-
zépiskolai tanulmányait és mel-
lette magas szinten dzsúdózni, 
azt mi maximálisan respektál-
juk – összegzett. Kiemelte, hogy 
nem hanyagolják el a paksi kis 
fanatikus sportolóikat sem, ez a 
már kialakult kis mag nagyon 
motivált és komoly céljaik van-
nak. – Azért próbálunk min-
denkit nyugalomra inteni, hogy 
nem most kell megverni a vilá-
got. Most még minőségi mun-
kával �zikai, technikai, kondi-
cionális alapokat kell szerezni, 
és egyre magasabb versenycélo-
kat fokozatosan tűzni ki.

-joko-

Felívelőben a box sportág népszerűsége a PSE-nél
Milyen hatással van egy népszerű tévé-
műsor egy sportág fejlődésére és széle-
sebb körben történő elismerésére? Töb-
bek között erről is beszélgettünk Haaz 
Lászlóval és Orsós Attilával, a Paksi 
Sportegyesület ökölvívó-szakosztályá-
nak edzőivel.

Közeledik az év vége. Ilyenkor a különbö-
ző sportágakban visszatekintenek az esz-
tendő történéseire, bajnoki, nemzetkö-
zi és kupaszereplésre. Nincs ez másként 

a Paksi Sportegyesület ökölvívó-szakosz-
tályával sem. Haaz László vezetőedző és 
Orsós Attila edző úgy értékeltek, hogy 
2024 igazán sikeresnek tekinthető: után-
pótlás vonalon szinte minden korosztá-
lyos hazai bajnokságról éremmel tértek 
haza versenyzőik, és decemberben még 
junior és felnőtt ob-t is rendeznek, ahol 
ugyancsak éremeséllyel lépnek szorítóba 
a tanítványok. Kiemelték: az idei Sztárbox 
műsor – ami az egyik kereskedelmi csa-
torna népszerű adása – hasonlóan a tava-

lyi évadhoz, ezúttal is több �atal érdek-
lődését felkeltette a sportág iránt. Ahogy 
fogalmaznak, megnőtt a „hobbisták” lét-
száma, ami kellemes gond az edzőtriónak 
(Feil Ádi bácsi 75 évesen is trenírozza az 
utánpótlást). Az amatőr, igazolt sporto-
lókkal kiegészülve lassan szűknek bizo-
nyul az edzőterem. Többek között ezek-
ről esett szó a Lelátó no vember 5-i adásá-
ban. A műsor visszanézhető a telepaks.net 
oldalon és a TelePaks YouTube-csatornán.                               

Dallos Tibor

Forrás: judo.ase.hu
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Győztes mérkőzésekkel 
folytatta az ASE csapata

A szombathelyi vereség óta há-
rom fordulót rendeztek a fér� ko-
sárlabda NB I/A csoportjában. Az 
Atomerőmű SE csapata a hatodik 
fordulóban Debrecenben lépett 
pályára, és nagyarányú győzel-
met aratott. DEAC – Atomerő-
mű SE 54 – 82 (15-22, 11-19, 14-
22, 14-19). A következő forduló-
ban a Rátgéber akadémiát fogad-
ták Benkéék a Gesztenyés úton. 
Az összecsapás előtt mind a két 
együttes egyforma mutatókkal, 
öt győzelemmel és egy vereség-
gel rendelkezett. A rendkívül kel-
lemetlen stílusban játszó pécsiek 
ellen minden negyedet nyertek 
a piros-kékek, és magabiztosan 
győztek. Atomerőmű SE – NKA 
Universitas Pécs 102-81 (27-19, 

20-19, 21-13, 34-30). A nyolcadik 
fordulóban újra idegenbe utaz-
tak Eilingsfeldék, a hazai pályán 
még veretlen Zalaegerszeg várt 
rájuk. A folyamatos letámadás-
sal, csapdázással, fault határon 
történő védekezéssel operáló za-
laiak megkeserítették a paksi já-
tékosok életét, akik ezúttal küz-
désből vizsgáztak jelesre. Szin-
te az egész meccsen hátrányban 
játszottak, de mindig volt erejük 
felzárkózni, és az utolsó percek-
ben fordítani. Zalakerámia ZTE 
KK – Atomerőmű SE 86-90 (20-
19, 25-17, 21-22, 20-32). A mér-
kőzésekről részletes tudósítás 
olvasható a telepaks.net oldalon 
a sport rovatban.

-kj-

Tizenhárom gól a leg-
utóbbi két mérkőzésen

Az elmúlt héten a Paksi FC elő-
ször a MOL Magyar Kupában 
5:1-re kiütötte a Honvédot, és 
bejutott a legjobb 16 közé. Aztán 
vasárnap a bajnokságban várat-
lanul vereséget szenvedett hazai 
pályán a Diósgyőr ellen (3:4).

A MOL Magyar Kupában októ-
ber utolsó napján a NB II.-ben a 
kiesés elől menekülő Budapest 
Honvédnél vizitáltak a zöld-fehé-
rek. A tét a legjobb 16 közé jutás 
volt. A tavalyi kupagyőztes Paks 
magabiztos és lehengerlő játékkal 
már az első félidőben eldöntötte 
a továbbjutást. Papp Kristóf a 16. 
és a 22. percben is betalált, ezt kö-
vetően még két gyors vendéggól 
volt, Zimonyi Dávid büntetőből, 
míg Győr� Milán akcióból volt 
eredményes. A hazaiaknak Sza-
bó Tibor révén még a lefújás előtt 
sikerült kicsit kozmetikázniuk az 
eredményen, azonban Tóth Bar-
na közvetlenül a szünet előtt ki-
alakította a végeredményt. Az öt 
PFC gól és a játék képe a máso-
dik félidőt egy jó edzőmérkőzés-
sé alakította, amit kötelező jel-
leggel teljesítettek is a csapatok. 
A lényeg, a Paksi FC a tizenhat 
között folytatja a MOL Magyar 
Kupában, ahol a Mezőkövesddel 
mérkőzik a legjobb nyolc közé 

jutásért. A sikeres kupaszerep-
lés után november 3-án az OTP 
Bank Liga tizenkettedik fordu-
lójában a Diósgyőr látogatott az 
addig hazai környezetben hibát-
lan Paksi FC-hez. A Paks a mér-
kőzést megelőző négy bajnokiját 
megnyerte, így joggal bizakod-
tak a szurkolók, hogy a jó sorozat 
folytatódik. A korai kezdés elle-
nére közel 2500-an látogattak ki 
a Fehérvári útra, ahol Böde Dá-
niel – akárcsak a Ferencváros el-
len – kezdőként lépett pályára. 
Ez most is jó húzásnak bizonyult 
Bognár mester részéről. A Diós-
győr jól felkészült a mérkőzésre, 
taktikája a gyors kontrákra épült, 
amihez sajnos a hazai védekezés 
is asszisztált. Az 5. percben meg 
is szerezte a vezetést a DVTK, de 
azután Böde villanása és bom-
bagólja visszaadta a reményt. Ez 
volt a csatár 150. NB I.-es gól-
ja! Sajnos a szünetig még kétszer 
rezdült a hazai háló, amire a le-
fújást megelőzően a PFC rutinos 
csatára még válaszolt. A második 
játékrészben a bekapott gólt még 
egalizálta Tóth Barna, ez azon-
ban az eredményt nem fordí-
totta meg: Paksi FC – Diósgyő-
ri VTK 3:4. Javítási lehetőség no-
vember 9-én 18.30-kor az Újpest 
FC ellen.                                          -dt-
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A rejtvény fõsoraiban
szavait rejtettük el. 

Megfejtésével önkormányzati 
ajándékcsomagot nyerhet.

Fotó: Babai István/archív

A rejtvényben az első paksi zenés szín-
darab címét keressük. A megfejtéseket 
november 15-ig várjuk a 7030 Paks, 
Dózsa György út 51–53. címre, vagy 
emailben a paksihirnok@gmail.com-ra. 
A név mellé telefonszámot is kérünk.  
Előző játékunk nyertese: Obendorfer 
Edina






